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HOŘEPNICKÝ  
ZPRAVODAJ 

Červen 2024 
Ročník XXVI.                                                                                             10 Kč 

 
 

 

„V červnu už se červená 

každá druhá jahoda.  

I třešně se červenají, 

špačci z toho radost mají.“ 

 
 

 
 
 
 
 
 

 

 

INFORMACE Z RADNICE 
 

Poplatky na rok 2024 
 

Svoz odpadů trvale hlášení    700 Kč/osoba 

rekreační  1 100 Kč/objekt 

Voda 90 Kč/m3 
vodné      40 Kč/m3 

stočné      50 Kč/m3 

Psi 
první pes    300 Kč 

druhý a další 
pes    400 Kč 

Majitel psa starší 
65 let 

první pes    200 Kč 

druhý a další 
pes    300 Kč 

Poplatky vybíráme do 31. srpna.  
 

Prosíme přednostně o platbu bezhotovostně.          
Č.ú.: 163 157 205/0600. 
 

Po zaplacení dostanete známku na popelnici, případně 
přiznání ze psa k podpisu do poštovních schránek.  
Současně můžete zasílat i zálohy na vodu, na stejný účet 

pod specifickým symbolem 23102321. I nadále je možná 

platba v hotovosti v kanceláři obecního úřadu. 
 
 

Z NAŠÍ OBCE 
 

Restaurování kříže na hřbitově 
Kříž na hřbitově v Hořepníku při severní zdi hřbitova je 
zhotovený z nažloutlé světlé žuly s litinovým korpusem 
Krista a vsazenou destičkou z bílého mramoru s klínově 
vysekaným nápisem: „JÁ JSEM VZKŘÍŠENÍ A ŽIVOT“ 

JAN 11.25 

Přední strana je zdobena sloupem s výraznou hlavicí, na 
které byla kdysi osazena soška Panny Marie. 
Akademický sochař a restaurátor označil stav kříže za 
havarijní. Kříž byl viditelně poškozen především svým 
statickým zajištěním. Na první pohled bylo viditelné naklo-
nění kříže na zadní stranu. Zanedbáním stávajícího stavu 
by mohlo dojít k pádu kříže a jeho nevratnému poškození, 
proto se obec rozhodla pro jeho zrestaurování. 
Kříž byl demontován a transportován do restaurátorského 
ateliéru v polovině března. Na konci dubna bylo provede-
no osazení kříže na své původní místo na nově zhotovený 
betonový základ. Byly také zrekonstruovány a osazeny 
litinové prvky kříže – sošky Krista a Panny Marie, která na 
kříži chyběla.  
Celková cena za restaurování kříže činila 189 607 Kč. Na 
opravu obec čerpala finanční prostředky z dotačního titulu 
„Údržba a oprava kulturních a venkovských prvků“. Výše 
dotace činila 126 143 Kč. 

HS 
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Den matek 
Chceme tímto poděkovat obecnímu úřadu za nevšední 
nedělní odpoledne, které se uskutečnilo 12. května ke Dni 
matek v obecním sále. Bylo pro nás připraveno dobré 
občerstvení, které přišlo vhod. Každá žena v sále dostala 
krásný karafiát a v sáčku talisman mateřství, který vytiskli 
žáci ZŠ Hořepník na 3D tiskárně při kroužku Digidílny. 
Nejroztomilejší bylo vystoupení dětí z MŠ, které s nimi 
pracně nacvičily jejich učitelky. Od těch nejmenších až po 
předškoláčky to bylo moc hezké vystoupení. 
Následovala děvčata ze ZŠ, která nám předvedla moderní 
tance pod vedením pí učitelky Pavlů. Jejich pohyby laho-
dily oku. Paní učitelka Zíková zase s děvčaty nacvičila 
písničky, které se hezky poslouchaly a na závěr si s nimi 
zazpívala. Pěkné bylo i vystoupení žáků, kteří hráli na 
různé hudební nástroje. Je opravdu obdivuhodné, co už 
menší děti umí zahrát. 
Hezké nedělní odpoledne zakončili divadelníci z Rovné. 
Byla to parodie na známou pohádku Popelka a ochotníci z 
Rovné předvedli opravdu precizní vystoupení. Zahráli to s 
velkým elánem a celý sál bouřil smíchem. 
A tak všem účinkujícím, pořadatelům a v neposlední řadě 
i obsluze velké díky. Příště takových akcí více. 

 

Kaňková Zdena, Petrů Alena, Simandlová Jana, 
Sochorová Alena, Svobodová Mirka, Šonková Dana, 

Zenáhlíková Eliška 
 
 

SLOVO HEJTMANA 
 

Sedm zpráv z Kraje Vysočina 
 

Každé dva roky pořádá Kraj Vysočina veřejnou disku-
zi, v rámci níž hledá nejdůležitější témata pro další 
směřování rozvoje našeho regionu. Jde o výstup 
z Veřejného fóra ověřený hlasováním veřejnosti. Ak-
tuálně veřejnost jako hlavní témata pro řešení uvedla 
propagaci lokálních potravin, podporu psychického 
zdraví obyvatel nebo např. výstavbu vysokorychlostní 
trati vč. modernizace navazujících tratí. K těmto téma-
tům přidávám výčet toho, co se u nás v regionu aktu-
álně děje.  
 

Zahájili jsme s několikaměsíčním náskokem oproti plánu 
práce na druhé části Jihovýchodního obchvatu Jihlavy. 
Východní část obchvatu Jihlavy spojuje napojení Třebíče 
s II/602 směr Velké Meziříčí, Žďár nad Sázavou a D1. 
Stavba bude stát 277 miliónů korun a bude hrazena 
s podporou státu, protože se ji po dohodě s Ministerstvem 
dopravy podařilo zařadit jako součást návozových tras pro 
nadrozměrné komponenty potřebné k výstavbě nových 
bloků dukovanské elektrárny. Zakázku kraj vysoutěžil 
s 20% úsporou oproti projektovaným nákladům. 
 

Nově vytvořený platební portál, který ušetří čas obcím i 
občanům, už je v provozu. Všechna města a obce 
v regionu mohou využit službu Platebního portálu Kraje 
Vysočina. Prostřednictvím bezpečného rozhraní lze pro 
zapojená sídla umožnit občanům zaplatit obecní poplatky, 
například za popelnice, psy nebo i úhrady školám. Služby 
Platebního portálu spravovaného Projektovou kanceláří 
Kraje Vysočina jsou vhodné pro obce, města, školy i spol-
ky. Více informací na www.platbyvysocina.cz. 
 

Půl miliardy na rozvoj obecní sportovní infrastruktury. Kraj 
Vysočina v mimořádném dotačním programu Sportovní 
infrastruktura 2024 nabídl patnácti městům s rozšířenou 
působností celkem půl miliardy na urychlení realizace 

městských projektů výstavby, přestavby nebo oprav spor-
tovních areálů. Cílem je podpořit v přirozených spádových 
centrech kraje sportovní infrastrukturu využívanou 
k provozování organizovaného sportu a napomoci zájmu 
veřejnosti o sportovní aktivity s pozitivním dopadem na 
jejich zdraví. Prvním podpořeným projektem je projekt 
rozšíření letního sportovního areálu v Chotěboři. Nebývale 
vysokou podporu sportování, kterou dosud města Vysoči-
ny nikdy v minulosti nezažila, umožnily kraji dobré výsled-
ky hospodaření v posledních letech.     
 

Deset osobností získá nejvyšší ocenění Kraje Vysočina. 
Mezi letošními laureáty jsou český biolog Josef Bryja, 
profesorka lékařské imunologie Jitka Palich Fučíková, 
prezident Českého biatlonového svazu Jiří Hamza, atlet 
Eduard Kubelík, ředitelka Oblastního spolku ČČK Havlíč-
kův Brod Ilona Loužecká, historička Hana Nováková, stu-
dent a edukátor Matěj Pavliš, novinář a pedagog Milan 
Pilař, podnikatel Jiří Štefl a Ladislav Vrátný, osobnost 
Zlaté podkovy Humpolec. 
 

Připomněli jsme si 20 let v Evropské unii. Kraj Vysočina je 
nejúspěšnějším krajem v čerpání evropských prostředků 
na obyvatele. Ze statistik Ministerstva pro místní rozvoj 
ČR vyplývá, že za posledních dvacet let, tedy za dobu 
členství České republiky v EU, podpořily evropské fondy 
na území Kraje Vysočina projekty různých žadatelů část-
kou více než 74 miliard korun. Samotný Kraj Vysočina 
(úřad) má na kontě projekty za více než 13,5 miliardy 
korun. Nejvíce peněz šlo do modernizace a výstavby sil-
nic, do sociálních služeb a zdravotnictví. 
 

Pracujeme vytrvale na propagaci Vysočiny, třeba tím, že 
se u nás (i o nás) budou točit filmy. Celkem až miliónem 
korun, který schválila krajská rada, letos podpoří krajská 
destinační agentura Vysočina Tourism filmařské i doku-
mentární projekty, které se produkční týmy rozhodnou 
realizovat na Vysočině. Vysočina tak bude na obrazov-
kách i v kinech více vidět, což vždy přiláká nejen turisty, 
ale často osloví i lidi, kteří hledají dobré místo pro svůj 
život.  
 

Gratulujeme vítězům soutěže My třídíme nejlépe 2024. 
Nejlépe na Vysočině se třídí v Salačově Lhotě, Obratani, 
Pacově, Havlíčkově Brodě, Novém Veselí, Jemnici, Voj-
nově Městci, Batelově a ve Žďáře nad Sázavou. Odpado-
vá odpovědnost v rámci Kraje Vysočina je velice příkladná 
a náš region patří v tomto směru k nejaktivnějším v ČR. 
Další informace pro Vás budu mít opět za měsíc. Novinky 
z práce krajské samosprávy jsou k dispozici také na 
www.kr-vysocina.cz. 
 

Vítězslav Schrek, 
hejtman Kraje Vysočina 

 
 

 

Promedicus - domácí 
zdravotní péče 
 

Domácí zdravotní péče je plně 
hrazena z veřejného zdravotní-
ho pojištění. Podmínkou pro 

ošetření domácí zdravotní péčí je doporučení registrující-
ho praktického lékaře, ošetřujícího lékaře při hospitalizaci 
či odborného, lékaře.  
Zdravotní stav pacienta pravidelně konzultujeme s ošetřu-
jícím lékařem, a také nás velmi zajímá zpětná vazba od 
pacienta i rodinných příslušníků.  
 

http://www.platbyvysocina.cz/
http://www.kr-vysocina.cz/


 
   3 

Komu je domácí zdravotní péče určena? 
Je určena pro pacienty všech věkových skupin a diagnóz, 
jejichž stav vyžaduje pravidelnou péči kvalifikovaných 
zdravotních sester, např. po hospitalizaci, po operačních 
zákrocích, úrazech, po mozkových příhodách, pro pacien-
ty trpící cukrovkou s komplikacemi či demencí.  
Naším cílem je podpora, udržení nebo navrácení zdraví a 
dosažení maximální možné soběstačnosti pacientů 
v domácím prostředí. Naše péče je dostupná 24 hodin 
denně, 7 dní v týdnu.  
Postaráme se o: měření a kontrolu fyziologických funkcí, 
hladiny cukru v krvi; odběry žilní krve, odběry moče a 
jiného biologického materiálu; aplikaci injekcí, inzulínů, 
infuzní terapii; podávání léků; převazy a ošetření všech 
ran, bércových vředů, dekubitů; ošetření stomií, ošetření 
permanentních močových katetrů včetně výměny u mužů; 
ošetřovatelskou rehabilitaci. 
Zajišťujeme půjčení a doporučení kompenzačních pomů-
cek.  
www.promedicus24.cz 
info@promedicus24.cz 
 

Kontakt: Bc. Radka Dítětová, vrchní sestra Pacov a Pe-
lhřimov: +420 778 418 878 

 

 

V České republice se v minulém roce 
recyklovalo více obalů, Češi v třídění 
nepolevují 
 

Míra recyklace obalů v ČR se meziročně zvýšila o    
4% body, jejich celkové využití je vyšší o 5% bodů. Již 
celé tři čtvrtiny Čechů a Moravanů třídí odpad, a to 
také díky široce dostupnému systému barevných po-
pelnic, jejichž počet dosáhl téměř jednoho milionu. 
Jejich průměrná vzdálenost od domácností je menší 
než 100 metrů. Vyplývá to z aktuálních statistik Auto-
rizované obalové společnosti EKO-KOM. 
Díky aktivnímu přístupu občanů se loni z celkového 
množství vyprodukovaných obalových odpadů podařilo 
předat 75 % k recyklaci a dalších 11 % k energetickému 
využití. Míra recyklace obalů se tak meziročně zvýšila o   
4% body a celkové využití je oproti roku 2022 o 5% bodů 
vyšší. 
Firmy v ČR uvedly loni na tuzemský trh méně baleného 
zboží, což znamenalo i méně obalů. A častěji pro své 
produkty, oproti předcházejícím rokům, volily opakovaně 
použitelné obaly. To se spolu s dalšími faktory projevilo na 
celkovém množství vzniklého obalového odpadu. Toho 
bylo 1 261 452 tun, což je meziročně o 4 % méně.  

Každý obyvatel ČR vytřídil loni v průměru 75,6 kilogramu 
odpadu. Konkrétně to bylo 22,5 kilogramu papíru, 17,1 
kilogramu plastů, 14,6 kilogramu skla, 0,4 kilogramu nápo-
jových kartonů a 21 kilogramů kovů. K dispozici měli více 
než 920 tisíc barevných nádob na tříděný odpad a ze 
svého bydliště to k nim měli v průměru 90 metrů. 
V některých obcích třídí lidé místo do nádob na ulicích do 
pytlů přímo v domácnosti. Svozová společnost je pak 
sváží podle kalendáře k danému datu.   
Nejvyšší míra recyklace byla dosažena tradičně u papíru, 
který lze využít bez problému. U plastových obalů byla 
dosažena celková míra recyklace 49 %, 78 % u obalů ze 
skla, 67 % u kovových obalů, u dřevěných obalů bylo do-
saženo 37% míry recyklace.  
AOS EKO-KOM ve spolupráci se zapojenými obcemi a 
městy v Systému pokračovaly na zahušťování a zkvalit-
ňování sběrné sítě pro třídění na území ČR. Systém tří-
dění a recyklace obalů je v ČR dlouhodobě financován 
z poplatků firem vyrábějících nebo dovážejících balené 
zboží. Na konci roku 2023 bylo do systému zapojeno 
21 301 výrobců, plničů nebo dovozců baleného zboží. 
Tyto firmy prostřednictvím AOS EKO-KOM plní svoji zá-
konnou povinnost zajistit pro obaly uvedené na trh v ČR 
zpětný odběr a využití v zákonem požadované míře. Za to 
platí do systému EKO-KOM poplatek, jehož výše se odvíjí 
od množství vyprodukovaných obalů. Z těchto peněz pak 
EKO-KOM hradí náklady související s provozem a obslu-
hou sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním odpadu na 
dotřiďovacích linkách, recyklací nebo energetickým využi-
tím vzniklých obalových odpadů. Největší část nákladů 
Systému představují přímé platby městům a obcím za 
tříděné množství obalových odpadů. Ke konci roku 2023 
bylo do systému EKO-KOM zapojeno 6 184 obcí a měst 
ČR, 99 % obyvatel ČR tak má možnost ve svých městech 
odpady třídit a 75 % jich tak pravidelně činí.  
 
TŘÍDĚNÍ ODPADŮ V ROCE 2023  
1 261 452 tun obalových odpadů vzniklo v ČR  
941 285 tun tj. 75 % všech použitých obalů vyprodukova-
ných v ČR bylo následně předáno k recyklaci 
143 271 tun tj. 11 % všech použitých obalů vyprodukova-
ných v ČR bylo následně předáno k energetickému využití 
920 007 barevných kontejnerů a menších nádob na třídě-
ný odpad mají lidé k dispozici v celé ČR 
75,6 kg papíru, plastů, skla, nápojových kartonů a kovů 
vytřídil v průměru za minulý rok každý obyvatel ČR 
75 % obyvatel ČR pravidelně třídí odpad  
 

Lucie Müllerová,  
tisková mluvčí EKO-KOM, a.s. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

http://www.promedicus24.cz/
mailto:info@promedicus24.cz
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INFORMACE ZE ŠKOLKY A ŠKOLY 
 

Výlet do záchranné stanice Pavlov 
Děti z mateřské školy se 
v pátek 10. 5. vydaly na výlet 
do záchranné stanice Pavlov. 
Děti zde mohly vidět mnoho 

zachráněných zvířat například veverky, 
sovy, havrana či lišku. Některá zvířata si 
mohly dokonce pohladit nebo nakrmit. 
Pro starší děti byl navíc připraven pro-
gram krmení mláďátek. Děkujeme míst-
nímu mysliveckému spolku Trnávka za 
zprostředkování této akce, za zajištění 
dopravy a za doprovod. Děti si tuto ne-
všední akci moc užily a těší se na další.  
 

Den matek 
V neděli 12. 5. měly svátek naše maminky. Proto jsme si s dětmi připravily oslavu 
ke Dni matek. V malé třídě Medvíďat proběhla akce v pondělí 13. 5. a děti si 
s maminkami zahrály na pořad Peče celá země. Měly za úkol ozdobit malé dorty a muffiny, které na závěr ochutnaly. Ve 
velké třídě Soviček proběhla oslava o den déle, tedy 14. 5. Zde si maminky s dětmi zasoutěžily v pořadu Master chef. Je-
jich úkolem bylo v týmech připravit slaný studený pokrm pro ostatní účastníky a následnou ochutnávkou určit vítěze. Dou-
fáme, že si akci všechny maminky užily a těšíme se na další rok.  
 

Dopoledne u hasičů 
Ve čtvrtek 23. 5. se děti z mateřské školy vydaly do místní hasičské zbrojnice, kde si pro ně členové SDH Hořepník připra-
vili program. Děti si vyzkoušely spojování hadic, stříkání z proudnic, nošení minimaxu a také sedět za volantem hasičského 
auta. Děkujeme hořepnickým dobrovolným hasičům za prohlídku hasičárny, doprovodný program a drobné občerstvení.  
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Poznávací zájezd do Velké Británie 
Na začátku května jsme vyrazili s naší školou a školou z Černovic na šestidenní zájezd do Anglie, což je jedna z  částí mo-
narchie jménem Velká Británie.  
Konečně přišel den, na který jsme se tolik těšili. Před autobusem jsme napo-
sledy objali své rodiče a nasedli dovnitř. První tři hodiny nám utekly jako vo-
da, protože jsme si pořád o něčem povídali. Přejeli jsme Německo a Belgii. 
Dalších pět hodin je pryč a my už se připravujeme na spaní. Nikomu se ne-
chtělo spát, a tak nám na třech menších televizorech pustili nějaký fantasy 
film o Anglii. Nevím, jaký měl film příběh, protože jsem hned v prvních minu-
tách usnul a probudil se další den. 
Ve čtyři hodiny ráno slyšíme průvodce, jak nám říká, že jsme ve Francii v 
přístavu Dunkerk u trajektu a budeme na něj pomalu najíždět. Trajekt byl 
ohromný, všichni jsme hned vyrazili na palubu fotit východ slunce. V ceně 
trajektu byla i luxusní snídaně. Po chvilce jsme začínali v dáli vidět skupinu 
křídových útesů a pobřeží Velké Británie. Když jsme dorazili na pevninu, če-
kala nás dvouhodinová cesta do Londýna. Jen co jsme vylezli z autobusu, začalo pršet. Deštivé počasí je pro Anglii typic-
ké. Naší první zastávkou byl Greenwich, část města, která byla úžasná a kterou prochází nultý poledník. Poté jsme šli do 
metra, kde jsme si to všichni užili, protože velice pršelo a každý chtěl jít na chvilku pod střechu. Vylezli jsme u Natural H is-
tory Museum, kde jsme našli spoustu zajímavých přírodních artefaktů. Zde jsme zažili i mimořádnou situaci - evakuaci 
všech lidí z muzea. Vše dobře dopadlo a vydali jsme se k monumentální St. Paul´s Cathedral. Odtud jsme pokračovali na 
druhý nejznámější most v Londýně, Millenium Bridge, který jsme přešli a dostali jsme se ke známému divadlu The Globe, 
kde se dodnes hrají díla Williama Shakespeara. Stále jsme šli podél řeky Temže, až jsme dorazili ke krásnému a nejzná-
mějšímu mostu v Anglii, Tower Bridge. Všichni jsme úžasem hleděli na nádhernou stavbu. Následoval přejezd lanovkou 
přes Temži k O2 aréně a první den v Londýně se blížil ke konci. Čekalo nás ubytování v rodinách. Ty si pro nás přijely ko-
lem 19:00. Ubytovaní jsme byli po třech či čtyřech. Za to jsme byli rádi, jelikož každý z nás se trochu bál, jak v cizí zemi a v 
cizí rodině vše zvládne a jak se domluví. Naše náhradní rodina byla milá, ukázala nám náš pokoj a udělali nám dobrou 
večeři, za kterou jsme po dlouhém dni byli rádi. Po večeři jsme padli do postele únavou a usnuli jak špalci. 
Druhý den po snídani nás paní Carol dovezla na domluvené místo, kde jsme se všichni sešli a vyrazili jsme autobusem 
směr Brighton. Pobřežní Brighton nás uchvátil svým staroanglickým stylem. Došli jsme na pláž u Lamanšského průlivu, 
který spojuje Keltské a Severní moře, a zde jsme měli dlouhý rozchod, abychom si mohli vše prohlédnout a navštívit Brigh-
ton Pier – molo, kde najdete spoustu stánků se suvenýry, občerstvením a různými atrakcemi. K obědu jsme si koupili hot 
dog nebo palačinku a vyrazili jsme do Brighton Sea Life, kde byla krásná obří akvária s exotickými rybami a dalšími moř-
skými živočichy. Těsně před odjezdem do Londýna jsme si někteří z nás osvěžili nohy ve studeném moři, protože byl odliv. 
Nohy jsem chtěl mít v suchu, proto jsem si je utřel do pláštěnky. Den se chýlil ke svému konci a vyrazili jsme zpět do Lon-
dýna, kde už na nás čekaly náhradní rodiny. Večer byl stejný jako den předtím, po večeři jsme ulehli do postelí a ihned 
usnuli. 
Ve středu ráno nás Carol odvezla opět na 
smluvené místo a jeli jsme na útesy Beachy 
Head a Seven Sisters. Zde jsme měli krásný 
výhled na moře a na zvlněnou pobřežní kra-
jinu. Počasí nám přálo a my si útesy užili s 
celou parádou. Po hodinovém rozchodu 
jsme zamířili do rybářského městečka Has-
tings, kde se nacházejí pašerácké jeskyně. 
V nich jsme měli možnost vidět pašeráckou 
stezku u kanálu La Manche, která byla své-
ho času největší v Evropě. V Hastings jsme 
měli pauzu na jídlo – vsadili jsme na jistotu – 
KFC nebo McDonald´s. Pak jsme se napo-
sledy vrátili do rodin.  
Pátý den, ve čtvrtek, jsme se probudili do 
krásného slunečného dne a rozloučili jsme 
se s naší náhradní rodinou, které jsme po-
děkovali za to, že na nás byli hodní a skvěle 
se o nás starali. O posledním dni jsme věděli, že bude velice náročný na chození. Metrem jsme popojeli do Westminsteru, 
kde se nachází Westminsterský palác, což je sídlo britského parlamentu. Vedle něj se nachází známý a pro Londýn ikonic-
ký Big Ben. Další naše zastávka bylo Leicesterské náměstí, na kterém byl velký provoz. Dlouho jsme na něm naštěstí ne-
museli čekat, protože jsme se odtud vydali k fotbalovému stadionu Chelsea, na který jsme se moc těšili. Tam se nás ujal 
průvodce a viděli jsme spoustu zajímavostí, například šatnu hráčů, dresy a poháry. Největším zážitkem na Chelsea pro nás 
bylo, že jsme mohli zahlédnout jednoho z našich nejznámějších fotbalistů, Petra Čecha. Metrem jsme jeli k Buckingham-
skému paláci, oficiálnímu sídlu britského panovníka Karla III. a zároveň největší královské pracovně na světě. Naší posled-
ní zastávkou bylo London Eye neboli vyhlídkové kolo vysoké 135 metrů. Zde jsme nastoupili do kabinek a kochali se vy-
hlídkou na Temži, Westminster, Big Ben a další londýnské stavby, které jsme měli jako na dlani. Před odjezdem domů 
jsme měli možnost nakoupit rodičům dárečky a svačinu do autobusu.  
Cesta autobusem netrvala dlouho, přejeli jsme opět trajektem z Doveru do Calais a všichni v autobuse pomalu usínali. 
Většina z nás se probudila až v Německu, kde jsme si na čerpací stanici koupili menší občerstvení. Poslední naše zastáv-
ka byla u Plzně a to už jsme všichni věděli, že jsme skoro doma. 
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Chtěl bych poděkovat paní učitelce Pavlů a panu učiteli Klikovi za organizaci celého zájezdu, panu průvodci z cestovní 
kanceláře za jeho výklad a také řidičům autobusu, kteří nás po celou dobu bezpečně dopravovali do našich cílů. Z výletu 
máme spoustu zážitků a věřím, že na ně nikdy nezapomeneme. Velká Británie je krásná země, do které bych se rád ještě 
jednou podíval. 

Zážitky z cesty po Velké Británii sepsal Vojtěch Dalík z 6. třídy ZŠ Hořepník 
 

Holky jsou z Venuše, kluci z Marsu 
Ve čtvrtek 25. dubna se na naší škole uskutečnil blok přednášek věnující 
se problematice vývojových změn, tj. biopsychosociálních aspektů dospí-
vání. První přednáška s názvem „Z housenky motýlem“ byla určena 4. a 5. 
třídě. Hlavním obsahem bylo seznámení se s obdobím přechodu z dětství 
do dospívání a se změnami, které v tomto období nastávají. Pro 6. a 7. 
třídu byla připravena přednáška „Adam a Eva“, která byla zaměřena na 
fyzické změny v dospívání. Poslední z bloku přednášek s titulem „Holky 
jsou z Venuše, kluci z Marsu“ byla adresována žákům 8. a 9. třídy, kdy 
měla mladým dospívajícím otevřít cestu k sexuálnímu životu a zodpovědět 
otázky, které se dospívání a dospělosti týkají. 
Lektorkou všech přednášek byla paní Mgr. Martina Štěpánková ze společ-
nosti MP Education, která velmi otevřeným a sofistikovaným způsobem 
tuto oblast dětem přiblížila, zbyl i prostor na dotazy, kterého žáci plně vyu-
žili. Ti tak odcházeli s novými informacemi, které, jak doufáme, dokáží ve 
svém životě prakticky zužitkovat.         Andrea Dubecová 
 

Více fotek z dění ve škole a školce najdete v galerii na webu školy. Sledovat můžete i školní Facebook a Instagram. 
 

 

Setkání strategického týmu – Strategie 2030 
 

Již 26. března 2024 proběhlo druhé setkání strategického týmu věnované: 

                                     • Analýze nejen konkurenčních škol  

                                     • Inspiraci institucemi, které se vydaly svou cestou, vystupují ze stereotypů (jejich prezenta- 

                                        ce, strategie, vize) 

                                     • Diskusi nad konkrétními návrhy, jak se odlišit/získat pro ZŠ a MŠ Hořepník konkurenční 

                                        výhodu 
 

Následovala práce na samotném návrhu Strategie 2030 a fáze připomínkování, kdy mohl každý z členů strategického týmu 
sdílet své návrhy a podněty. 
 

S finální podobou Strategie 2030 se můžete seznámit na stránkách Školská rada - Základní škola - ZŠ a MŠ Hořepník 
(zshorepnik.cz) nebo po načtení QR kódu. 
 
MISE (Kdo jsme?): “Jsme malá škola rodinného typu v klidném a příjemném prostředí umožňující indi- 
viduální přístup.” 
 

VIZE (Kam směřujeme?): “Jsme školou 21. století, kam všichni chodí rádi, kde každý je viděn, slyšen 
a inspirován k tomu, aby se stal nejlepší verzí sebe sama.” 
 
Jaké priority ze Strategie 2030 například vyplývají? 
 

✓ Moderní školní vzdělávací program - zaměření na kompetence - méně memorování, více přemýšlení; nové výu-

kové metody a formy práce včetně formativního a slovního hodnocení; rozšířená výuka angličtiny; rozvoj digi-

tální gramotnosti od nejnižších ročníků; všestranná sportovní příprava 

✓ Nadstandardní technické a provozní podmínky 

✓ Příjemné klima školy a spolupráce 

✓ Kvalitní marketing a komunikace 

✓ Udržitelnost a růst - akční plány rozvoje a průběžné hodnocení pokroku 

 

Strategie 2030 si klade za cíl být v souladu s plánovanou modernizací školství a revizí rámcových vzdělávacích programů. 

Aktuality včetně návrhů revize RVP v pdf verzi, záznamů online diskusí “Kulaté stoly” najdete na Modernizace školství 

(rvp.cz). V sekci  Pro rodiče | revize.rvp.cz najdete kompletní informace. 
 

V kompetenci vedení ZŠ a MŠ Hořepník je zapracovat priority Strategie 2030 do akčních plánů pro jednotlivé školní roky. 
Věřme, že některé dílčí kroky vedoucí k naplňování priorit se podaří zahrnout již do akčního plánu pro školní rok 
2024/2025. 
 

Chcete se přidat ke strategickému týmu? 
Máte podněty/dotazy? 
Neváhejte nás kontaktovat na skolska.rada@zshorepnik.cz nebo reditel@zshorepnik.cz 
 

Za školskou radu Eva Frydryšková 
 

https://www.zshorepnik.cz/skolska-rada/
https://www.zshorepnik.cz/skolska-rada/
https://revize.rvp.cz/
https://revize.rvp.cz/
https://revize.rvp.cz/pro-rodice
mailto:skolska.rada@zshorepnik.cz
mailto:reditel@zshorepnik.cz
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ČTENÍ Z HISTORIE 
 

Návraty k pramenům (autor: Vlastimil Simota) 
(pokračování) 

 

 „Teď bude rybařině na nějakou chvíli konec“, pra-
vil mlynář a zapálil hromničnou svíci a postavil jí do okna. 
„Než se zakalená voda vyčistí, bude pár dní trvat. Podí-
vejme se, ani náš hastrman Kalinka nezůstal venku a že 
ten se bouřky nebojí“. – „Bývávaly doby, pane otče, že se 
proti takovému povětří a bouři zvonilo“, poučoval vodník 
Kalinka a v rohu velké místnosti si ponořil nohy do 
štoudve s vodou. „Abys nám neuschnul, kmotře“, zažerto-
val mlynář a přiložil do kachlových kamen poleno 
z verpánu. „Kdo by dneska na nějaké zvonění proti bouřce 
či krupobití věřil. Vždyť jsou místa, kde vůbec žádné zvo-
ny nemají, válka jim je vzala a nové se pořizují těžko“. 
 „To bych mohl vyprávět“, pane otče, pokračoval 
hastrman Kalinka. „Jenom tady, z chyšeckého kostela, co 
jsem jich slyšel vyzvánět. První zvony nepamatoval ani 
můj praděd Meduna, co tu na Trnávce vodničil dávno 
předem mnou. Z původního kostela sv. Jana Křtitele ve 
Velké Chyšce nezbylo vůbec nic. Říká se, že v něm byl 
pohřben opat Strahovského kláštera Jordán, který zemřel 
v roce 1272. Pozdější podobu stavby známe jen 
z obrázku, protože svatyně v 17. století vyhořela. Stávající 
kostel byl vyzdvižen roku 1898. Do štíhlé zvonice zavěsili i 
památné zvony. První nesl na plášti reliéf Panny Marie 
s Ježíškem, druhý svatých Norberta a Marka a třetí zvon 
byl zasvěcen sv. Vojtěchovi. Poměrně záhy ale vypukla 
první světová válka a krásné zvony byly zrekvírovány pro 
vojenské účely. Dokonce došlo i na stržení měděné stře-
chy z kostelní věže. Jediné, co zůstalo, byly věžní hodiny 
dodané hodinářskou dílnou Ludwiga Heinze z Prahy. Kos-
tel zůstal dlouho bez zvonů, a to bylo pane otče moc 
smutné období. Až v roce 1930 se z věže ozval hlas tří 
úplně nových zvonů. Peníze na jejich pořízení byly získá-
ny darem od věřících, část nákladů nesli jako duchovní 
vrchnost strahovští premonstráti a přispěli dokonce i býva-
lí sousedé, kteří odešli do Ameriky. Zvony zněly daleko do 
kraje, lidé byli spokojeni, stejně jako svatý Jan Nepomuc-
ký. Jeho kamenná socha stávala od roku 1742 u kostela, 
později, to už se psal rok 1797, byla přemístěna na místo 
proti faře. Ale vraťme se zpátky za kostelními zvony a 
jejich osudy. Jak se říká, dobré časy střídají zlé a zvonům 
nebylo souzeno, aby zůstaly na věži na věčné časy. Na 
Čechy dolehla strašlivá druhá světová válka. 12. dubna 
1942 si farníci se slzami v očích poslechli zvony naposle-
dy. Ví se jen, že zvony skončily kdesi v Pomořanech, po 
válce navráceny nebyly a bůhví, kde jejich kovová a přeci 
živá srdce dotloukla… Touha obyvatel mít opět svoje zvo-
ny je ani tehdy neopustila, splnila se však až další gene-
raci. Sbírka byla zahájena v roce 1969, jenže víte, jaká 
tehdy byla doba a ne všem se tento úmysl zamlouval. 
Německá zvonařská firma slíbila dodat zvony podle před-
stav objednavatelů. Uteklo hodně vody v Trnávce, než 
přišla zpráva, že jsou hotové, ale i o mnoho dražší. 
Všechno nakonec dobře dopadlo a pan Dobrodinský, 
který přijel úředně zvony prohlédnout, neshledal sebe-
menších nedostatků v kvalitě a jejich naladění. V červenci 
1972 byly nové zvony v kostele a chystala se slavnost 
svěcení a následné zavěšení zvonů na věž. Jenže lidé se 
dělili na přející a nepřející. Svěcení proběhlo vskutku 
slavnostně, ale velebný hlas zvonů lidé neslyšeli. Napros-
to neokázale byly osazeny na své místo později a chyšec-
ký kostelík byl konečně takový, jak má být“, dovyprávěl 

hastrman Kalinka a do štoudve s vodou ponořil i šos své-
ho zeleného fráčku. 
 

Pokračování příště 
Josef Kovář 

 
Použitá literatura: 
Simota V. NÁVRATY K PRAMENŮM (Díl VI. – Zrcadla v tůních), 
str. 6-7, MO ČRS Pacov, 2007 

 

 

Havárie válečných letadel v okolí Hořepníku 
1939-45. 
 

Hluboký týl, který ve válečných letech 1939-45 před-
stavovalo okupované území Čech, byl centrem výcvi-
ku německého letectva Luftwaffe. České nebe křižova-
la německá cvičná letadla a intenzivní činnost denně 
provázely drobné nehody i fatální letecké havárie. 
Němci využili také rozestavěné letiště po čs. armádě 
v Jiřičkách u Senožat, kde od jara 1940 zahájili pilotní 
výcvik. Možná proto do válečné historie Hořepníku 
zasáhly hned tři dramatické letecké události. 
 

K první havárii cvičného letadla německého vo-
jenského letectva Luftwaffe došlo u Rovné dne 24. října 
1939 krátce po začátku 2. sv. války. Dramatická událost 
byla ihned hlášena Okresnímu úřadu v Pelhřimově a tele-
fonicky byla oznámena také úřadu Oberlandrat 
v Německém Brodě (od roku 1945 Havlíčkův Brod). Prap. 
Hotič z četnické stanice v Hořepníku nadřízeným úřadům 
oznamoval, že 24. října asi v 11.30 hodin přistálo jižně od 
Rovné na zoraném jetelišti osetém pšenicí „školní létadlo 
značka VL+IPAP, letky AV z Praha Kbely II.“ Letadlo se 
při nouzovém přistání převrátilo a bylo poškozeno asi z 60 
%. Pilot Gefr. Rudolf Alex byl jen lehce zraněn škrábanci 
na nose a vypověděl, že přistál pro ztrátu orientace. Poz-
ději z Hořepníku zatelefonoval svojí jednotce a počkal na 
odvoz, zatímco havarované letadlo střežilo četnictvo 
z Hořepníku. Následující den 25. října vyhotovil velitel 
četnické stanice v Hořepníku vrch. strážmistr Vachovec 
další hlášení pro Zemské četnické velitelství v Praze. Do-
plňuje v něm další podrobnosti, ale také uvádí odlišné 
údaje. K přistání došlo na pole Jana Davida z Rovné pro 
poruchu motoru a jednalo se o „říšskoněmecký vojen-
ský letoun A5-WL-IR.AR. od Flugzeugfuhrer-schule 
Praha-Kbely“. Pilot odešel do Hořepníku a sám havárii 
hlásil svému velitelství. Ještě během dne přijela německá 
vojenská komise a následující den letadlo rozmontovali a 
odvezli.   

 
Případ by neměl řešení, kdyby se nedávno na in-

ternetové aukci eBay neobjevila fotografie převráceného 
letadla Gotha Go 145 s označením WL+IPAP náležející 
pilotní škole A/B Prag-Gbell. Škola vznikla na letišti Praha-
Kbely právě v říjnu 1939 nejprve s označením 
Flugzeugführerschule A/B Prag-Gbell, od ledna 1940 se 
standardním, číselným označením FFS A/B 4. Na fotogra-
fii, nepochybně dokumentující havárii u Hořepníku, zachy-
cený převrácený stroj Gotha Go 145 byl jednomotorový 
dvoumístný dvouplošník, kterého mezi lety 1934-42 bylo 
vyrobeno asi 1500 kusů. Na trupu je černými písmeny 
namalovaná archaická vojenská imatrikulace WL-IPAP 
(WL, zkratka pro Wehrmach Luftwaffe), kterou zkomoleně 
opsali do svého hlášení četníci. Ťádný dokument, který by 
havárii dokumentoval ze strany německého letectva Lu-
ftwaffe se dosud neobjevil. V pozdějším období letec Uffz. 
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Rudolf Alex figuruje v nezvěstné posádce bombardéru 
Junkers Ju 88A-4 s taktickým označením M7+ML od 3. 
Staffel Küstenfliegergruppe 806, který byl dne 15. února 
1942 sestřelen britskými stíhacími Spitfiry od 249. Squa-
dron nad Středozemním mořem u Malty.  

 
Dne 16. května 1940 se u Hořepníku odehrála 

další, téměř totožná událost. Okolnosti sepsal vrch. 
strážmistr Vachovec do hlášení č.j. 1111/1940, které se 
překvapivě zachovalo jak mezi archiváliemi Zemského 
četnického velitelství, tak Okresního úřadu v Pelhřimově. 
Hlášení uvádí, že v 17 hodin nouzově přistálo do žitného 
pole asi 500 m západně od Hořepníku „školní letadlo 
značky PFKY, patřící Flugzeugfuhrerschule Praha-
Kbely“. Letadlo se při přistání převrátilo a bylo poškozeno 
asi z 60 %. Letadlo pilotoval Gefr. František Eipeldauer, 
který z havarovaného letadla vyvázl nezraněn. Příčinou 
byla porucha motoru. Pilot zatelefonoval na svoje velitel-
ství a následující den 17. května bylo letadlo německými 
vojáky za asistence četnictva a obecních orgánů rozmon-
továno a odvezeno. Rozpaky vzbuzuje závěrečná po-
známka: „létadlo jest jednomotorový školní jedno-
plošník“, neboť četníky zaznamenané kmenové označení 
(tzv. Stammkennzeichnen) PF+KY, namalované obvykle 
velkými černými písmeny na boku trupu, odpovídá dvou-
plošnému stroji Bücker Bü 131. Z celého bloku kmeno-
vých kódů PF+KA až PF+KY všechny známé stroje Bü 
131 sloužily u Flugzeugführerschule A/B 4 na letišti 
v Praze-Kbelích, a poznámka četníků proto asi bude myl-
ná. 

 
O čtyři válečné roky později, 20. července 1944 

přistálo další letadlo u obce Velká Chyška. Původní hlá-
šení, snad od četnictva z Pacova nebo Hořepníku, se 
nedochovalo, ale bylo stručně zahrnuto do Ranního hlá-
šení německého Velitelství pořádkové policie v Praze. 
Dokument sestavený 21. července 1944 na základě do-
šlých hlášení českého četnictva, obsahuje pod bodem „2. 
Flugzeugnotlandungen.“ (nouzová přistání) dvě události. 
K první bylo heslovitě, německy uvedeno: „20.7.: letadlo 
Luftwaffe KL 35 – PBKX u Velké Chyšky, okr. Pelhři-
mov. Nedostatek paliva. Letadlo lehce poškozeno.“ 
Typ letadla je v zápisu uveden jasně, Klemm Kl 35 byl 
běžný dvousedadlový dolnoplošník, který byl do služby 
zaveden roku 1935. U firmy Leichtflugzeugbau Klemm v 
Böblingen vzniklo několik tisíc kusů, další v licenci vyrábě-
la fa. Fieseler a necelé tři stovky vyrobily také u bývalé fy. 
Zlin v Otrokovicích. Rovněž kmenové označení PB+KX 
zapadá do známé řady kódů PB+KM, +KO a +KZ a odpo-
vídá vojenské verzi Kl 35D. Přímo stroj PB+KX je zazna-
menán ve službě u pilotní školy FFS A 43, která sídlila ve 
vzdáleném Crailsheim ve Švábsku. Škola krátce, mezi 
říjnem 1939 až zářím 1940 sídlila v moravském Prostějo-
vě, ale v roce 1944 byla přítomnost letadel této školy 
v Čechách ojedinělá. Nouzové přistání u Velké Chyšky 
bylo jen drobnou epizodou v provozu školy, v týdnu kolem 
20. července 1944 došlo k několika tragickým událostem, 
již 18. července byl sestřelen cvičný stroj Arado Ar 96, 
následující den 19. července byla tři cvičná letadla poško-
zena při přistání a přímo nad základnou se dva stroje 
Bücker Bü 181 srazily a oba jejich piloti zahynuli. Dne 20. 
července se u satelitního letiště v Böblingen zřítil další Bü 
181 a dva letci zahynuli. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Poškozená, nekvalitní fotografie převráceného letadla 
Gotha Go 145 je unikátním dokladem havárie u Hoře-
pníku. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Jednoplošný Klemm Kl 35 a dvouplošný Bücker Bü 
131 byly do poloviny války základem výzbroje většiny 
pilotních škol Luftwaffe. Později je doplnily moderní, 
celokovové cvičné stroje Arado Ar 96 nebo Bücker Bü 
181.      
 

Jan Vladař 
historik a archeolog 

www.archeos.cz 
 

„Věřím, že Vás článek zaujme, bude zajímavý pro Vaše 
čtenáře, ale hlavně doufám, že mezi čtenáři a posledními 
pamětníky vyvolá diskuzi a pomůže tyto drobné události z 
naší historie více objasnit. Pomůže mi to v mém dalším 
pátrání a snad bude moci vzniknout další publikace, kde 
se s kolegy věnuji dokumentaci podobných případů,“ na-
psal nám Jan Vladař do emailu. Pokud budete mít nějaké 
informace pošlete je přímo panu Vladařovi nebo se ozvěte 
nám na obecní úřad v Hořepníku. 

HS 
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Z DENÍKU MS TRNÁVKA 
 

ČERVEN 
NEJMLADŠÍ TRADICE – MĚSÍC MYSLIVOSTI 
A PRÁCE S MLÁDEŽÍ 
Všechny naše myslivecké tradice jsou velmi staré, staré 
několik staletí a jen jedna je stará jen málo přes půl stole-
tí. Je to právě ČERVEN — Měsíc myslivosti a ochrany 
přírody. Tato tradice byla založena a vznikla v roce 1959 a 
je velmi vhodná, potřebná a prospěšná. Jen doba jejího 
vzniku je tak trochu jejím Kainovým znamením a je pro ni 
trochu handicapem. Projevilo se to záhy po sametové 
revoluci, kdy někteří progresivní myslivci ji chtěli zakopat 
do země, kdy jsme museli vynaložit velké úsilí v její re-
suscitaci. Proč měla v praxi tato tradice zmizet, aniž byla 
zvažována její prospěšnost pro myslivost a přírodu, a za 
prioritní se považovala jen a jen špatná doba, kdy se tato 
dobrá myšlenka zrodila? Není bez zajímavosti, že velmi 
podobně, téměř stejně na tom byla i práce s mládeží. 
 

Myslivecké osvěta 
Tu je možno v praxi považovat za předchůdkyni Měsíce 
myslivosti. Nebyla tak intenzivně soustředěná do jednoho 
měsíce, ale prováděla se zvolna po celý rok. Někde více, 
někde méně, někde vůbec. V čem tedy ta myslivecká 
osvěta spočívá? Prokázalo se, že těžištěm by měla být 
zasklená skříňka, nejméně velikosti 60 x 100 cm, která je 
obměňována 10x - 12x do roka. Když se to v myslivecké 
skříňce modrá, znamená to, že jde o zanedbanou osvětu - 
zelená barva obrázků totiž časem zmodrá! Není vhodné 
dávat do skříňky jen barevné obrázky a nic k nim neříci. 
Vždy je možno nějak apelovat působit na veřejnost: „Je 
hodně sněhu, zvěř musí zůstat v klidu, pohybem v něm 
ztrácí mnoho energie!“ Nebo: „Rodí se malí zajíčci, ne-
nechte volně pobíhat své psy. Děkujeme Vám za to. Srny 
začínají klást do luk srnčata, zemědělci spolupracujte s 
námi myslivci při senoseči v jejich záchraně, a lidé, neza-
chraňujte neopuštěná mláďata!“ Nebo: „Řidiči předvídejte 
vběhnutí zvěře před kola vašeho auta, čtyřkolkáři, neje-
zděte terénem!“. Takových hesel by se našlo podstatně 
více. 
K těmto víceméně negativním napomenutím je ale zase 
dobré přidat i něco zajímavého o dění v přírodě v přísluš-
ném ročním období, vývoj jednotlivých druhů zvěře v mís-
tě, fakta o činnosti a aktivitě myslivců. Ve skříňce se zve 
na myslivecký ples, na střelecké závody a jiné akce pořá-
dané pro veřejnost. 
To je jen hrubý náznak obsahu myslivecké skříňky, těch 
možností je daleko více. Skříňka má tu výhodu, že je se 
svou propagací k dispozici pořád, na rozdíl třeba od míst-
ního rozhlasu, ale musí být obsah přitažlivý a nezastaralý. 
Pokud je tam ještě v březnu blahopřání k Novému roku a 
v dubnu obrázky zvěře ve sněhu, tak taková skříňka pro-
pagaci myslivosti moc služby neudělá. 
 

Rozhlas, tisk, besedy a výstavy 
Využívat lze nárazově i místní rozhlas, případně i místní 
tisk, pokud existují. Rozhlas zejména k okamžitým nalé-
havým výzvám, kupříkladu, pokud jde o volné pobíhání 
psů, u tisku jsou pak možnosti využití ve vztahu k ochraně 
přírody daleko širší. 
Další možnosti jsou pak přednášky a besedy, ale ty mají 
tu nevýhodu, že tam musí posluchači přijít a tak je potřebí 
najít způsob, jak je tam nalákat. Může to být hudba, vždyť 
řada myslivců jsou i dobří muzikanti, troubení, ale velmi 

osvědčené jsou i myslivecké výstavy. Jednak místních 
nejsilnějších trofejí, kuriozit, případně význačné trofeje 
místními myslivci ulovené zvěře. A při takové výstavě je 
pak možno jak vizuálně, tak i besedou, či přednáškou 
upozornit na problémy v ochraně zvěře a přírody, zveřejnit 
výsledky práce myslivců, žádat veřejnost o spolupráci a 
zejména prezentovat lidem krásy české myslivosti. 
Dnes tomu všemu říkáme spíše než osvěta - propagace 
myslivosti. Jejím cílem je vysvětlit nemyslivecké veřejnos-
ti, co znamená věnovat se této činnosti, ukázat co vše 
myslivci dělají právě pro veřejnost, pro národní hospodář-
ství, pro ochranu celé přírody. Především je nutno získat 
mládež pro aktivní ochranu přírody, předvést mravní a 
kulturní vyspělost mysliveckých řad. Škoda, že v praxi 
někdy několik jedinců všechno to úsilí zmaří! 
V okresním měřítku je pak v propagaci myslivosti na 
funkcionáře ještě větší náročnost. Dávat zprávy a články 
do denního regionálního tisku, propa-govat přehlídky lo-
veckých trofejí a pořádat doprovodné programy při nich. 
Tisknout propagační letáky, plakáty. Prosadit se do regio-
nálních studií Českého rozhlasu a televizí. 
V celostátním měřítku vše totéž v denících, časopisech, 
rozhlase a televizi. Ocenit je potřebí v tomto smyslu naše 
myslivecké fotografy, videoklub a trubače. Velkou pochva-
lu zaslouží televizní pořad Tisíc let české myslivosti a jeho 
tvůrci Jan Mudra, František Kolda, Jaroslav Šprongl a 
další. Takový velký skok v propagaci myslivosti se za 
poslední desítky let nepodařil. 
Práce s mládeží 
dopadla po roce 1989 podobně jako Měsíc myslivosti, s 
tím rozdílem, že radikální kosení Kroužků mladých přátel 
přírody a myslivosti (KMPM) progresivními obroditeli se 
nepodařilo dodnes napravit. Zatímco v letech 1976 - 1989 
jsme měli asi 1500 - 1600 těchto kroužků, v posledních 
dvaceti letech se jejich počet pohybuje pouze od 40 do 
80! Je pravdou, že díky úsilí v předchozí práci s mládeží 
před 20 - 40 lety sklízíme ještě dnes plody v podobě rela-
tivně příznivého vnímání myslivosti ze strany střední a 
starších generací. 
Mnohá myslivecká sdružení bohužel považovala výchovu 
mládeže v předchozím období jen za přítěž a ne za něco, 
co mají dělat sami pro sebe. Jak se ničitelé kroužků této 
„socialistické zhůvěřilosti“ hluboce mýlili, svědčí skuteč-
nost, že v roce 1983 jsme obdrželi od Mezinárodní mysli-
vecké rady CIC Kulturní cenu za nejlépe propracovaný 
systém práce s mládeží. Kromě kroužků pro školní mlá-
dež fungovalo také mnoho družin mladých myslivců pro 
věk 15 - 18 let, z nichž většina přecházela do myslivecké 
praxe. Výsledkem toho, že práce s mládeží v myslivosti 
téměř zanikla, je, že mnoho lidí dnes nechápe, čím se 
myslivci zabývají a přejímají názory na škodlivost mysliv-
ců. Ten nesmírný deficit v tradiční práci s mládeží napravit 
bude velmi obtížné, úspěchem by bylo obnovit činnost 
alespoň tisíce kroužků. Obávám se, že při současném 
nízkém vlivu ČMMJ na myslivecký život dole to bude jen 
těžko dosažitelné. 
 

Soutěž O Zlatou srnčí trofej 
je pak tradičně vyvrcholením práce s mládeží. Organizo-
vala se vždy místní a okresní kola a vítězové z nich po-
stupovali vždy do celostátního kola připraveného jako letní 
tábor. Díky obětavým organizátorům nemusím o této tra-
dici psát jen v minulém čase. Ta se díky jim organizuje 
stále, jen základna soutěžících v okresech značně pro-
řídla. 
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Snad bude zase lépe. Jsou pro to pádné důvody. I to je 
cesta, jak vracet naší myslivosti lepší pověst a naklonit si 
více veřejnost. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Za MS Trnávka M. Razima 
 

 

SDH HOŘEPNÍK 
 

I. kolo okrskové soutěže 
V sobotu 18. 5. se konalo tradiční I. kolo 
okrskové soutěže v Litohošti. Soutěž se 
konala u příležitosti výročí 90 let založení 
místního sboru a netradičně již od 11:00, 
protože po skončení soutěže okrsku ná-
sledovala soutěž „Pelhřimovská liga 

v požárním útoku“. 
Za náš sbor se zúčastnilo celkem 6 družstev!!! Muži, ženy, 
2x starší žáci, 1x mladší žáci a 1x nejmenší přípravka. 
Protože nás bylo hodně, jeli jsme do Litohoště a zpět 
vlastním autobusem. 
Na začátku byl nástup všech družstev a poté se již začalo 
soutěžit. Všechna soutěžní družstva změřila své síly a 

dovednosti ve štafetě družstev a v požárním útoku. Jak 
jsme dopadli si můžete prohlédnout v tabulce. Soutěž byla 
dobře připravena, a i přes lehkou nepřízeň počasí jsme si 
ji všichni užili. 
Výbor SDH děkuje všem soutěžícím za účast a trenérům 
za přípravu soutěžních družstev. 
Fotky z této soutěže najdete na našem FB nebo webo-
vých stránkách sboru. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Děti z MŠ na návštěvě v hasičské zbrojnici 
Ve čtvrtek 23.5. jsme opět po roce přivítali v hasičské 
zbrojnici děti z místní mateřské školky. 
Celkem nás navštívilo cca 30 dětí, které jsme rozdělili do 
dvou skupin. První skupina šla na prohlídku hasičské 
zbrojnice a naší techniky. Jiří Sokol předvedl obě naše 
zásahová auta a seznámil děti s vybavením těchto vozů. 
Druhá skupina pod vedením Ondry Přástky a Michala 
Frydryška si zkusila proběhnout překážkovou dráhu, kde 
měli za úkol připojit hadici na rozdělovač, přenést hasicí 
přístroj a na konci sestříknout terč. Pak se obě skupiny 
vyměnily.  
Poté byl pro děti připraven oheň, na kterém jsme jim 
opekli špekáčky. Na závěr byla provedena ukázka hašení 
ohně přenosným hasicím přístrojem v zásahovém obleku. 
Věříme, že se dětem u nás líbilo a přijdou nás opět na-
vštívit. Děkujeme všem členům, kteří se na této akci podí-
leli i paním učitelkám z MŠ za hladký průběh celého dopo-
ledne. 
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Za SDH Michal Frydryšek 

 

 

 

 

 

O velikonoční neděli jsme se probudili do 
krajiny prozářené jarním sluncem. 
 

Okolo kostela sv. Václava v Lukavci se scházeli lidé, kde 
je očekával Soubor lidových písní a tanců Trnávka, aby 
představil zapomenuté velikonoční tradice. 
 

Zimu představuje Smrtka, 
nazvaná také Mařena 
nebo Morena, která se 
hází do potoka, aby od-
plavala a nastalo jaro. 
Říkadla k této tradici 
zaznamenal v naší oblas-
ti na Pacovsku pan učitel 
Stanislav Kouba a uložil v 
Muzeu Antonína Sovy v 
Pacově. 
Ozdobenou Smrtku, vy-
robenou ze slámy s věn-
cem z pouchů kolem 
krku, nesla vpředu v prů-
vodu Denisa Svobodová, 
žákyně ZŠ z Hořepníku.  
Její mladší sestřička Kateřina Svobodová přinášela Léteč-
ko, což je malý smrček, zdobený vyfouknutými vajíčky, 
zvanými pouchy. Vajíčka jsou symbolem jara a rodícího 
se života. Létečko nosívaly kdysi děti po celé vesničce od 
chalupy k chalupě, kde dostávaly obarvená a ozdobená 
vajíčka.  

 
 

Na náměstíčku se malé dětičky nejvíce zabavily hrkacím 
trakačem, který se používal s klepačkami a řehtačkami 
místo zvonění, což znamenalo, že zvony odletěly do Ří-
ma, když byl na Velký pátek ukřižován Pán Ježíš Kristus. 
Bylo to milé setkání, všem zářil úsměv na tváři, když se 
podíval na rozzářené oči těch nejmladších. 
Škoda, že nepřišli bývalí členové Trnávky z Lukavce si s 
námi společně zazpívat, kteří sklízeli úspěchy v zahraničí 
za představování nádherných tradic naší země. Nadarmo 
nám neříkali, že jsme při představování okrasou jejich 
festivalů, které se konaly ve střední Evropě. 
V televizi se představují tradice Trnávky i v současné do-
bě. Buďme za to hrdí a pomáhejme je udržovat v pravdivé 
podobě. Je velká škoda, že se zapomínají. 
 

Vladimíra Svobodová 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 

 

ŠPETKA ZÁBAVY 
 

Pokud máte něco, čím byste mohli přispět do této nové 
rubriky, napište mi na email svobodova@horepnik.cz, 
nebo můžete příspěvek vhodit do poštovní schránky 
obecního úřadu. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Vtip: 
U lékaře doma zazvoní telefon. Volá kamarád: 
„Přijeď, potřebujeme čtvrtého do pokru.“ „Chvíli 
vydržte, hned jsem u vás,“ odpovídá lékař. 
Manželka se ptá: „Je to vážný případ?“ „Určitě 
to bude něco hodně vážného, už jsou tam tři 
doktoři,“ odpoví lékař. 

Hádanka: 

Otec má tisíce synů, každému čepici 

zjedná a sobě nemůže. 

 d
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mailto:svobodova@horepnik.cz
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INZERCE 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

POZVÁNKY 
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KAM ZA ZÁBAVOU V ČERVNU 

 PACOV 
7. KONCERT DĚTSKÉHO PĚVECKÉHO SBORU 

SLUNÍČKO – Komunitní centrum Pacov od 18 h. 

8. 3. KOLO I. LIGY MUŽŮ A ŽEN V ATLETICE – Atle-
tický stadion U sv. Anny od 10:30 h.  

9. DOMÁCÍ PŘÍŠERKY – Animovaný film. Komunitní 
centrum od 15:30 h, vstupné 70 Kč. 

13. DJANGO – Dokument, životní příběh Petra Jandy a 
skupiny Olympic. Komunitní centrum od 20 h, vstup-
né 130 Kč. 

14. OPEN AIR ZUŠ PACOV – Zámecká zahrada Pacov. 
Od 9 h PAC BAND ZUŠ Pacov, Dechový orchestr 
ZUŠ Humpolec, Svišti v orchestřišti ZUŠ Tábor. Od 
18 h SAXO BAND ZUŠ Kamenice nad Lipou, Decho-
vý orchestr ZUŠ Pelhřimov, PAC BAND ZUŠ Pacov. 
Od 21 h B-Side Band: Turné 24. 

15. PACOVSKÝ OKRUH 2024 - XXI. ročník Mezinárodní 
veterán rallye historických motocyklů Pacovský 
okruh konající se u příležitosti 120 let od založení 
mezinárodní motocyklové federace FIM. Od 10 h 
Horní nádvoří pacovského zámku, od 12:15 h Spanilá 
jízda městem, ve 13 h Start Pacovského okruhu. 

15. PACOVSKÝ REGION - XVI. ročník akce v zámec-
kém parku s bohatým programem pro celou rodinu. 
Od 15 h. 

19. ABSOLVENTSKÝ KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ PACOV - 
Komunitní centrum Pacov od 18 h. 

21. KONCERT PLNÝ SVĚTLA – Komorní pěvecký sbor 
Lumen a host: Foerstrovo komorní pěvecké sdružení. 
Zámecký sál / Zámek Pacov od 18:30 h. 

21. SLADKÝ ŽIVOT – Zakončení filmové sezóny v Ko-
munitní centrum od 20 h, vstupné 130 Kč. 

23. LETNÍ TRH - Areál skateparku naproti pacovskému 
zámku od 9 do 13 h. Trh nabídne poctivé lokální 
produkty. Těšit se můžete i na dobré občerstvení a 
živou hudbu. 

23. MIKROSVĚTY – Inscenace prostřednictvím mikropo-
hybů, krajiny těla a hry s malými objekty zaostřuje 
naši pozornost na maličkosti, které často nejsou na 
první pohled vidět. Hravá a poetická inscenace pro-
zkoumává křehkost naší existence. Divadelní před-
stavení pro děti od 4 let. Komunitní centrum od   
15:30 h, vstupné 50 Kč. 

28. 
29. 

JATKA FEST – 11. ročník hudebního festivalu 
v zámecké zahradě. Více na www.jatkafest.cz 
 

 OSTATNÍ OBCE 
 

8. 
 

POHÁDKOVÁ STEZKA (KLÁŠTER ŽELIV) – Stano-
viště, soutěže, animátoři, maskoti, diskotéka, stánko-
vý prodej, dílničky. Od 14 h. 

15. DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ STÁJE HORTICON 
Z.S. - Velká Rovná čp. 20, od 13 do 17 h. Prohlídka 
statku, představení činnosti, krativní edukační 
workshopy, hudební vystoupení dětí navštěvujících 
jezdecky kroužek. 

15. PARKÁN – Letní parket Lesná od 20 h. 
 

   PELHŘIMOV 
 PROGRAM KINA VESMÍR: Princezna na hrášku 

(česká pohádka); Garfield ve filmu (animovaný); 
Havěť (horor); Láska na zakázku (česká romantic-
ká komedie; SENIORKINO: Matka v trapu (česká 
komedie); Mizerové: Na život a na smrt (akční 
krimi komedie); Vzor (drama); Strážci (horor); 
Lassie: nové dobrodružství (rodinný); Motorkáři 
(drama); Rychle a nemožně (akční komedie). 

4. MOŽNOSTI BÁDÁNÍ O DĚJINÁCH PELHŘI-
MOVSKA (STÁTNÍ OKRESNÍ ARCHIV) – Před-
náška PhDr. Pavla Holuba Ph.D., konaná při příle-
žitosti Mezinárodního dne archivů. Přednáškový 
sál Státní okresního archivu v Pelhřimově na Praž-
ské od 16 h. Vstup zdarma. 

5. DAAAAAALÍ! (MSKD MÁJ) – Projekce artového 
kina na malé scéně. Francouzské komediální 
drama. Od 19 h, vstupné 140 Kč. 

7. NOC KOSTELŮ V PELHŘIMOVĚ – Zpřístupnění 
kostelů sv. Kříže (Kalvárie), sv. Bartoloměje, vy-
hlídkové věže, sv. Víta. Komentované prohlídky, 
doprovodný program. Od 18 h u kostela Panny 
Marie.  

7. 
8. 

FESTIVAL REKORDŮ A KURIOZIT - Masarykovo 
náměstí a přilehlá prostranství. Jediný festival 
svého druhu ve střední Evropě. Vystoupí známé 
kapely a ukázka nejrůznějších nej. Bohatý dopro-
vodný program. 

11. DOBRÉ RÁNO S FINDOU (DLL) - Nekorektní 

komedie o hyperkorektnosti, v níž autor a režisér 
Jan Svěrák trefně komentuje témata dnešní spo-
lečnosti, a přitom otvírá dilemata, která rozčeří 
názory diváků. Od 19 h, vstupné 470 Kč. 

15. MINI FESTIVAL EVROPSKÝCH CHUTÍ – Letní 
MINI jarmark se rozroste o MINI festival chutí 
z celé Evropy. Masarykovo nám, od 9 – 14 h. 

16. RODINNÝ DEN V SADECH – Akce se koná 
k ročnímu výročí komunitního obchůdku pro dob-
rou věc SPOLU. Hudba po celý den, dobré jídlo, 
zábava, speciální host Olga Lounová. Vstup zdar-
ma, od 14 h Městské sady v Pelhřimově. 

17. JOSEF KLÍMA – ČESKÉ PODSVĚTÍ (MSKD 
MÁJ) - Beseda s českým investigativním noviná-
řem, spisovatelem a televizním reportérem, který  
pamatuje osobně všechny velké české zločince. 
Od 19 h, vstupné v předprodeji 230 Kč, na místě 
300 Kč. 

22. OLDŘICH LIPSKÝ 100 LET (MASARYKOVO 
NÁM.) – Vzpomínka na slavného režiséra a pe-
lhřimovského rodáka. Vspomínají Naďa Konvalin-
ková a Jiří Lábus. Od 15 h.  

29. JÁ, LEGENDA (ZÁMEK PÁNŮ Z ŘÍČAN) – Hrané 
prohlídky zámku s příběhem o vykoupení města 
z poddanství. Vstupné 159 Kč. Prohlídky v časech: 
9:30; 11:45; 14 a 16:15 h. 

29. DEN PIVA – Ochutnávka piva z řemeslných pivo-
varů a minipivovarů nejen z pelhřimovského okolí. 
Zahraje kapela ROCKetc. Vstupenka v podobě 
„bucláku“ 150 Kč. Od 14 h venkovní scéna KD 
Máj. 
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